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“Em presentaré 
a les eleccions per
governar Sant Boi
el mandat sencer”

Entrevista a Lluïsa Moret, 
alcaldessa de Sant Boi

pàgs 12 i 13

SANT BOI pàg 18

Aproven la licitació de 
les obres de connexió 
de l’A-2 i la C-32

GAVÀ pàg 11

Tira endavant l’intercanvi
de terrenys a la Sentiu

EL PRAT pàg 17

Citen a declarar una tinent
d’alcaldia per unes obres

Castelldefels és el municipi
metropolità que més s’inunda
Només el supera Barcelona, segons un estudi que ha recollit 57 riuades en 100 anys a la ciutat del Baix Llobregat pàg 10

NO HI HA ÈXODE URBÀ pàg 3

El Delta només viu una
petita pèrdua de població
cap a municipis més petits

ESPORTS pàg 20

Sònia Pascual, del Vilabàsquet
Viladecans: “El secret és 
que t’agradi el que fas”
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El 2021, Sant Boi va perdre 363
habitants. Viladecans, 110. Cas-
telldefels, 87. Gavà, 24, i el Prat,
17. I no és pas una tendència ex-
clusiva del Delta: Cornellà en va
perdre 595, l’Hospitalet 2.056 i
Esplugues 411. Són dades cor-
responents a l’estadística de can-
vis de residència entre els muni-
cipis catalans, publicades re-
centment per l’Institut d’Esta-
dística de Catalunya, l’Idescat. I
malgrat que les xifres són baixes
respecte del total de la població
d’aquests municipis, el mapa
global català indica que la majo-
ria de localitats de més de 50.000
habitants han tingut més sortides
que entrades durant el 2021. 

Un fenomen que afecta l’àrea
metropolitana, que perd població
en favor de petits nuclis rurals i
ciutats mitjanes de fins a 20.000
habitants. És per aquest motiu
que hi ha veus que han vinculat
aquestes xifres a una descon-
centració o èxode urbà, que
s’hauria produït arran de les res-
triccions de la pandèmia i la ne-
cessitat de buscar zones poc den-
ses i més tranquil·les per viure-hi.
Ara bé, fins a quin punt estem da-
vant d’una tendència establerta?
S’estan buidant les ciutats? 

CAUTELA
Parlem amb l’investigador del
departament de Geografia de la
Universitat Autònoma de Bar-
celona i del Centre d’Estudis De-
mogràfics, Toni López, que s’afa-
nya a fer notar que les dades de l’I-
descat mostren els saldos migra-

toris interns catalans. És a dir, que
si hi afegíssim les arribades de la
resta d’Espanya i de l’estranger,
aquestes xifres s’equilibrarien. 

Així i tot, davant la pregunta
de si estem o no davant d’un èx-
ode urbà, López prefereix ser
caut. “No podem parlar d’èxode
urbà ni tan sols de canvi de patró”,

assenyala l’expert, que prefereix
argumentar que, arran de la pan-
dèmia, s’ha reforçat un tipus de
mobilitat entre municipis. I qui-
na és aquesta? Doncs precisament
la que presenten les dades de l’I-

descat: un moviment de població
que deixa enrere les grans ciutats
per instal·lar-se a municipis de la
segona corona, buscant espais
amb menys densitat de pobla-
ció –que hem identificat amb
expansió del virus–, més verd i
amb pisos més grans. “No parlem
d’èxode urbà, sinó més aviat de
sortides de segons quines classes
als pobles dels voltants de l’àrea
metropolitana”, planteja López. 

Es tractaria, segons explica, de
famílies de classe mitjana que
busquen millors condicions d’ha-
bitatge, més zones verdes i que ho
poden fer perquè tenen la possi-
bilitat de teletreballar, tot i que, a
falta d’estudis més en profundi-
tat, es tracta d’especulacions que
neixen el 2020 amb l’expansió de
la covid. “La pandèmia ha mogut
plaques tectòniques en la demo-
grafia”, reconeix López, que, tan-

mateix, recorda que aquesta ten-
dència de suburbanització ja s’es-
tava donant, tot i que en menor
intensitat, abans del virus. 

Amb tot, el 2020 els demò-
grafs van detectar que, malgrat
ser minoritaris, s’havien reforçat
els fluxos cap a municipis rurals,
segurament inflats per les per-
sones que van passar el confina-
ment a segones residències, teo-
ritza López. El 2021 aquesta ten-
dència s’estronca i es reforcen els
moviments cap a la segona co-
rona. Tot i això, López remarca
que aquesta mobilitat està pro-
tagonitzada pels estrats socials
amb més recursos i estudis, i no
pas per persones de classe baixa
que viuen a pisos petits a les
grans ciutats, els quals, malgrat
el virus, no poden canviar de re-
sidència. I és que, com ha passat
sempre, es muda qui pot.

Una imatge del passeig Marítim de Castelldefels. Foto: Ajuntament de Castelldefels

Les ciutats no s’estan buidant
» Malgrat que els municipis del Delta han perdut població, els experts eviten parlar d’un èxode urbà
» Es constata una tímida migració cap als afores de la metròpoli buscant una millor qualitat de vida

La gent que marxa
de la ciutat és la que té
més recursos i estudis,
i no la de classe baixa

Francisco J. Rodríguez
BAIX LLOBREGAT
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La lupa

La reducció generalitzada de les restric-
cions associades a la covid que es va iniciar
el passat mes de març ha suposat la nor-
malització del viatge i, per tant, la represa

del turisme. De fet, a Barcelona hem arribat al se-
tembre amb un 80% dels visitants de l’any 2019 i un
nivell d’ocupació de l’allotjament turístic del 93%.
Cal dir que aquests percentatges, certament elevats,
corresponen a uns visitants de més proximitat, amb
una despesa superior a l’anterior i amb una utilit-
zació més diversificada del transport. Creuers i
avions encara estan en percentatges una mica in-
feriors als anteriors.

Potser encara és aviat per respondre una de les
preguntes que tots tenim al cap: canviaran els hà-
bits i les tendències turístiques després de la pan-
dèmia? Ara bé, ja comencem a veure alguns elements
que apunten hipòtesis de futur.

El viatge low cost trigarà a remuntar, afortuna-
dament. De fet, l’encariment dels preus motivat per
la pujada dels combustibles i per les tensions labo-
rals en companyies de baix preu ve acompanyat d’u-
na presa generalitzada de consciència envers els per-
judicis d’un turisme indiscriminat, de menys qua-
litat, amb treballs precaris i de poc rendiment so-
cial. A Barcelona hi ha hagut un ampli consens per
evitar remuntar la crisi del sector oferint preus bai-
xos per atraure el màxim de visitants, de tal mane-
ra que els preus dels hotels fins i tot s’han situat una
mica per sobre de l’any 2019.

Fugir de la temptació de cercar un turisme fàcil,

de baix pressupost i sense interessos socioculturals
ha estat molt important per reiniciar la vida turís-
tica de la ciutat amb criteris de més qualitat.

També observem una tendència clara a allar-
gar l’estada a Barcelona. Abans de la pandèmia,
l’estada mitjana no arribava als tres dies, i ara so-
brepassa els quatre. És una bona notícia, atès que
permet reduir les temptacions incrementalistes
d’una part del sector i millora les possibilitats de
descentralitzar els fluxos turístics que massifiquen
el centre de la ciutat.  

Els creuers també mantenen una clara línia de
contenció. Les previsions per a l’any 2022 són for-
ça inferiors a les de l’any 2019, amb una tendència
inequívoca a prioritzar el creuer d’entrada i sortida
per sobre del de trànsit. Aquest aspecte és molt re-
llevant per a la qualitat del turisme local i té grans
repercussions mediambientals, atès que a molt
curt termini totes les terminals tindran connexió
amb energies netes.

Consolidar aquestes tendències és molt impor-
tant, perquè configuren una base sòlida per trans-
formar el turisme local, convertint-lo en un vector

de progrés més extensiu per a la nostra economia.
Permetrà millorar la qualitat de les feines associa-
des al turisme, apujar salaris i reduir les pressions
per incrementar el nombre de visitants.

Malgrat tot, a Barcelona encara tenim impor-
tants reptes per millorar la nostra realitat turísti-
ca. Resoldre les distorsions que genera la mobili-
tat urbana és urgent, perquè amb independència
dels visitants que dormen a la ciutat, cada any re-
bem una ingent quantitat d’excursionistes que
ens visiten un dia des de les principals zones tu-
rístiques catalanes. Cercar solucions racionals per
a aquestes visites s’ha de fer de comú acord amb la
modernització del model de mobilitat urbana que
Barcelona està fent, i això no és fàcil ni genera els
consensos necessaris.

També és imprescindible posar en valor alter-
natives patrimonials, culturals, esportives o gas-
tronòmiques a les icones tradicionals de la ciutat,
no només per descentralitzar i desmassificar el tu-
risme, sinó per construir una imatge-marca de
Barcelona més adient al seu projecte de futur.

Tot plegat, però, esdevé un objectiu doblement
complex si una part de la ciutat s’entesta a conver-
tir el turisme en un enemic prioritari. Viatjar és un
acte de llibertat i la mobilitat un dret irrenunciable
per a tota societat oberta i democràtica. Per això els
problemes i les contradiccions inherents al turisme
s’han d’afrontar amb solucions tècniques i consen-
sos polítics que fugin de la turismofòbia i abracin un
pragmatisme més racional.

Una part de Barcelona s'entesta 
a convertir el turisme 
en un enemic prioritari

per Xavier Marcé, regidor de Turisme i Indústries Creatives de l’Ajuntament de Barcelona i regidor de Nou Barris

Estem davant d’un turisme diferent?
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Supuestamente, [la es-
caladora] Elnaz Rekabi

ha escrito en su Insta-
gram que tuvo un “problema” con su
hiyab en la competición y que ir con el
pelo descubierto no fue intencionado.
Pide perdón... Mañana dirán que sufrió
un infarto como pasó con Masha Ami-
ni y los que hoy calláis seréis cómplices.

El Twitter en paper
Aquí es
piula

Ser del Barça és una
font de patiment ra-

cionalment estalviable
però no hi pots fer més, no tens pla B.
Pots canviar de parella, d’amics, de
professió; o deixar una sèrie o una no-
vel·la a mitges. Però si ets del Barça,
sempre n’ets. Sense necessitat, sense lò-
gica, però sense remei.

@jofrellombart

Aquest any torno a do-
nar classe a estudiants

de 18/19 anys. Mai com
fins ara m’havia trobat un auditori tant
a la dreta. És un repte, no ho visc com
una tragèdia, però confirma un corrent
de fons que es va afermant: l’esperit de
transgressió està passant de l’esquer-
ra a la dreta.

Hola, @educaciocat i
@salutcat. Segueixo re-

bent missatges de casos
d’alumnes que necessiten una infer-
mera durant la jornada escolar i els ofe-
riu una monitora a qui li han fet una for-
mació d’una hora. És desesperant...
Un sondatge no l’ha de fer un monitor!
Si us plau, prou ja!

@ratolinaemma@XavierGodas@PoliticayModa
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Llum verda al pla que preveu 
5.400 pisos al nord del Prat1

2
Busquen la Blanca, desapareguda 
el setembre a Castelldefels

Detingut un presumpte 
violador a Castelldefels

Torna el QuintoTapa del Prat amb un 
nou homenatge al pollastre Pota Blava

De Gavà a Andorra: 400 quilòmetres 
de pedalades solidàries

El + llegit líniamar.cat
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4
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A les xarxes

@iuforn: El Madrid-Barça ha estat tan en-
tretingut que he aprofitat per fer un fri-
candó, pintar el menjador, planxar 27 ca-
mises de lli i entendre la política catalana.

@andreajvilloria: El conseller d’Interior ful-
mina el cap dels Mossos. El comissari Josep
Maria Estela ha dit al conseller que no volia
dimitir i Joan Ignasi Elena l’ha fet cessar.

#CrisiAlsMossos

@mikelayestaran: La alianza militar entre
Rusia e Irán entra de lleno en escena en
#Ucrania y los drones kamikaze Shahed
siembran el terror en ciudades como #Kiev.

#LaGuerraContinua #UnBarçaDecebedor

Safata d’entrada

Hi ha tot un món de pa-
raules dins l’escenari,
ens explica el drama-

turg Juan Mayorga: “El silenci
és la pedra filosofal de la savie-
sa”. Darrere d’aquesta finestra,
cal una oïda que atengui allò
que no s’escolta, una porta ober-
ta a una sala buida quan tothom
ha marxat. El silenci barreja
bé amb tot, malgrat la seva in-
comoditat, viatja per diferents
motius: quan es guarda un mi-
nut a la memòria d’algú, quan
passa un àngel, quan ens que-
dem en blanc o ens acomiadem
d’alguna persona imprescindi-
ble. També passa per les bi-
blioteques i els temples, res-
pecta qui estudia o qui resa.
Mentre uns el temen, altres el
necessiten. Els que controlen
l’art de parlar el manegen bé, sa-
ben que callar pot transformar
el valor del que es diu. El mu-
tisme és capaç de causar triste-
sa o alegria, nostàlgia o ímpetu,
és art que ensenya amb pauses
cosides unes amb les altres.
Prohibir-lo potser resulta im-
prudent, la necessitat d’experi-
mentar-lo batega. És buit i ple-
nitud, acompanyat de molts
rostres: homes estàtua, poetes-

Silenci
per Francesc Reina

ses emmudides per la censu-
ra, depressions, amenaces del
tirà, eslògans morals, rumors
despietats; nius de frases tren-
cades en mil trossos, negades
a parlar per una por que tan-
ca la boca, diàlegs sense com-
panyonia, temps morts entre
espais de soroll, de combat, de
missatges esperant un relat
que doni recer a les mesures
impossibles que s’escapen.

Hi ha llocs on el poder no
necessita exigir, la seva pre-
sència expropia l’expressió,
roba i imposa. El poder no
sempre té rostre ni nom, sap
que qui no dona la seva opinió
està fora, sense poder explicar
el que pensa, sent i desitja.
Hermètic,  inoblidable. Sentiu
el silenci? Com aquell experi-
ment de John Cage: inter-
romput, traspassat, pesat.
Adés, mordassa; no hi ha més
verb, la seva presència és mis-
teri, com la vida nua, insu-
portable, pendent de records.

La casa de les idees em-
mudeix amb l’hemorràgia ver-
bal, la xerrameca dels boca-
molls; no abusem de la seva
paciència: millor muts i a la gà-
bia davant la burla. Millor
parlar quan toca, escrivia Cal-
derón. Parlar i callar és un
doble imperatiu –com s’esti-
men silenci i veu! Hi ha qui vol
parlar-ne, però no el compre-
nen o no l’escolten, o no para;
potser la sordesa sigui un
mapa que s’estén. Allò que no
es pot comentar, millor guar-
dar-lo, aspirar el ressò del pai-
satge més secret, del lloc més
calm, perquè no es pot cami-
nar sense aromes ni tacte, per-
què ens cal interrogar-nos
més, contradir-nos més, de-
batre més, decréixer... Qui vul-
gui mostrar una veritat, que no
la digui, suggeria Ortega, n’hi
ha prou amb un breu gest per-
què cada silenci mantingui la
seva essència: ombra i cendra
de les paraules.
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Els semàfors

Castelldefels és el municipi
metropolità que més s’ha

inundat l’últim segle, només 
per darrere de Barcelona. 

Falten millores en les
infraestructures, 

cosa que el consistori
ja ha anunciat.
pàgina 10Aj. de Castelldefels

A principis de mes, el ministeri
de Transports va donar el tret de

sortida a l’estudi tècnic del
Metro del Delta, mentre que a
mitjans de mes la ministra del

ram, Raquel Sánchez, anunciava
les esperades obres del Nus 

del Llobregat, a Sant Boi.
pàgines 10 i 18Min. de Transports

La divuitena edició del
GavàMón, la Mostra de Drets

Humans de Gavà, ha estat
enguany centrada en la igualtat
de gènere i en la conscienciació
sobre la situació que les dones
pateixen en alguns països que
no garanteixen els seus drets.

pàgina 11GavàMón



líniamar.cat Opinió

| 6

Octubre 2022

Mirada pròpia

La banya d’Amaltea, la cabra que, segons la lle-
genda de la mitologia grega, va alletar Zeus
i de la qual brollaven sense parar fruites i flors,
s’ha buidat.

Després de gairebé 3.000 anys des que Hèrcules
la guanyés en batalla al déu Aqueloo, la humanitat des-
perta atònita del somni luxuriós de la depredació.

“Estem vivint la fi de l’abundància”, afirmava l’agost
passat Emmanuel Macron a la sortida del consell de mi-
nistres del país veí. Més enllà del rebuig que ens puguin
provocar les paraules d’un polític que segurament no
es priva de res, la frase resumeix la constatació de la fi
d’un sistema. Un sistema capita-
lista basat en l’espoliació de re-
cursos naturals i la generació de
borses de pobresa amb cada cop
més vençuts que vencedors, fins
que al final no quedi cap guanya-
dor. Les conclusions del Fòrum de
Davos l’any 2009 eren que només
l’1% de la població mundial os-
tentava el 44% de la riquesa mun-
dial. El 2019 aquest 1% ja domi-
nava el 99%. Una autèntica re-
edició de l’Elisi.

Les receptes que intenten
pal·liar aquest desastre topen
amb una realitat i una inèrcia ba-
sada en el creixement difícil de
frenar. Al mateix temps que re-
bem els ajuts més grans de la
Unió Europea, en forma de fons
Next Generation, assistim im-
pertèrrits a projectes com el de la
remodelació de l’estadi Santiago
Bernabéu, on, a més del cobri-
ment de la pista, es construeixen
sis nivells de soterrani de 30 metres de profunditat per
guardar la gespa en safates. Imaginin els recursos uti-
litzats per excavar i construir allò, sota un estadi ja cons-
truït. Imaginin les explicacions que ho justifiquen.

“Recursos finits” ha estat precisament el títol del
workshopque l’Escola d’Arquitectura del Vallès (ET-
SAV) ha celebrat aquest mes de setembre al Centre de
Cultura Contemporània de Barcelona (CCCB) com a
inici de curs. Ponents de luxe com les arquitectes Mar
Santamaría i Blanca Pujals van fer inspiradores xer-
rades, oferint eines per mirar i diagnosticar situacions

urbanes i per assenyalar la creixent artificialització del
nostre món. Pujals explicava que a l’estructura clàs-
sica de configuració del nostre planeta –exosfera, es-
tratosfera, troposfera– es detecta, i actualment és me-
surable, una capa d’origen exclusivament humà, la tec-
nosfera, que a diferència de les altres esferes no tre-
balla en equilibri amb la resta, sinó que les depreda.
La utilització indiscriminada i sense sentit de recur-
sos naturals ha alterat l’equilibri del nostre planeta,
alentint els corrents marins o fonent el gel emmagat-
zemat als pols i en altres regions.

El taller de l’ETSAV prenia com a escenari Ciutat

Vella, seu del CCCB i origen de la ciutat de Barcelona,
treballant amb els recursos més bàsics del nostre en-
torn: aire, aigua, vegetació i fauna, però també amb al-
tres que no solem identificar com a font d’aprovisio-
nament, com les escombraries i tot allò que ens sobra.

Les propostes dels alumnes de l’ETSAV denuncia-
ven de manera imaginativa coses conegudes, com ara
el consum absurd d’aigua embotellada. Plantats al mig
de les Rambles i vestits com cambrers, oferien gots d’ai-
gua de les fonts del barri com un autèntic producte de
luxe. Sota el lema “més fresca que la neu, ve directa del

Pirineu”, feien veure als transeünts el fabulós sistema
de conducció i tractament d’aigua que la humanitat ha
dissenyat i que inconscientment menyspreem, consu-
mint plàstic i combustibles fòssils per al seu transport.

Un altre grup denunciava les deixalles que genera
la nostra frenètica activitat consumidora. Va demanar
a la gent que passejava pel carrer que li donés els seus
tiquets de compra recents, amb els quals va empape-
rar una façana sencera de Ciutat Vella. La simple ob-
servació de la dimensió de l’empaperat que, a més, és
registre fidel de totes les compres fetes, produïa veri-
table vergonya. Quantes d’aquelles coses són prescin-

dibles? Quant trigaran a omplir els
nostres cubells d’escombraries?

Alguns estudiants es van de-
dicar a mesurar la ciutat, armats
amb simples molinets d’aire com
a sensors eòlics, relacionant la ve-
locitat de l’aire amb els canvis a
la geometria urbana. Descobrien
així mètodes senzills per disse-
nyar espais agradables i frescos a
l’estiu, combinats amb la vege-
tació. Una autèntica lliçó que
ens ensenya que sovint no calen
eines gaire sofisticades per ge-
nerar coneixement i tenir criteri.

Potser la més xocant de les pro-
postes va ser la que suggeria uti-
litzar com un autèntic recurs ali-
mentari una cosa que tots identi-
ficaríem com una plaga, i no no-
més a Ciutat Vella, sinó a pràcti-
cament qualsevol ciutat: les pa-
neroles. És sabut que els insectes
són una important font de prote-
ïnes, considerada per l’OMS com

a alternativa seriosa per a l’alimentació d’una creixent
població mundial. Són consumits de diverses maneres
en altres cultures com l’asiàtica i els tenim en abundància.

Només és una qüestió cultural. Un canvi de punt
de vista que noves generacions d’estudiants d’arqui-
tectura ens proposen adoptar. Una nova manera de
comportar-se i de mirar que potser ens permetrà veu-
re la banya de Cornucòpia mig plena.

Manuel Sánchez-Villanueva Beuter, arquitecte 
fundador de haz arquitectura i professor a la UPC

per Manuel Sánchez-Villanueva Beuter

Cornucopiae finem
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El sistema de detecció d’accidents de trànsit dels iPhone 14
confon les muntanyes russes amb sinistres i truca

automàticament al telèfon d’emergències mentre els seus
propietaris estan gaudint de loopings i caigudes lliures.

Un home es va fer passar pel seu pare mort el setembre
del 2020 per evitar pagar una multa de trànsit. Els

Mossos l’han descobert i l’han denunciat per falsificació
d’un document públic, segons ha publicat El Caso.

L’amor mou muntanyes... i diners. Al Japó, un home 
ha estafat 30.000 euros a una dona de 65 anys a qui va

conèixer per Instagram fent-se passar per un astronauta que
volia tornar a la Terra perquè s’havia enamorat d’ella.

Un ciutadà valencià ha rebut una multa de 601 euros
per intentar que un metge d’un centre de salut del seu

poble, Alfafar, l’atengués en la seva llengua i la llengua del
territori, el valencià. L’home ho ha explicat a À Punt.

LA FOTOTwitter (@francefootball)
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@oostitu: Si alguna vez has puesto la bo-
tella de aceite a hacer equilibrio boca
abajo sobre la aceitera... tampoco eres
clase media.

@Odtor: Considerar una ingerència polí-
tica als @Mossos posar dones a la cúpula
policial diu molt poc dels que busquen
criticar @joanignasielena.

@xcervantes1: Antònia Font enlairant el
Batiscafo Katiuscas [al Palau Sant Jordi]. I el
públic vivint la cançó com si fos l’última de
les nostres vides. Tremendíssim tot.

Flaixos

Tribuna

En el primer mandat del govern del PP a Ba-
dalona es va practicar una estratègia urba-
na de problematització de l’espai públic.
Tota una paradoxa, perquè allò que es pro-

pagava arreu i amb una certa complicitat veïnal era
precisament el contrari. A Badalona es van conver-
tir en sospitosos tots els espais que tinguessin un
component comunitari. Un càlcul ben cínic per afa-
vorir una resposta política que, més enllà de l’epi-
dermis de l’aparent ràpida solució, va servir (i ser-
veix) de ben poc. Eliminar els bancs on seure d’u-
na plaça era la manera d’acabar amb el soroll d’a-
quell grup de joves que havien convertit l’espai en
lloc de trobada en els llargs vespres d’estiu. Tancar
l’aixeta de les fonts era la manera d’allunyar les per-
sones amb dificultats per accedir a l’aigua corrent.
Solució o trasllat del problema?

Badalona, en això també, feia punt de nou com a
pionera de l’urbanisme hostil que, poc temps després,
es practicaria contra les persones sense llar –per cert,
avui ben vigent en ciutats de tot pelatge polític.

Cap d’aquestes preteses solucions serveix per a ga-
ire res més que per traslladar o agreujar el proble-
ma. Un mal diagnòstic mai és un bon presagi. El pro-
blema no és el banc ni la font en si mateixos, ni el
portal on aquella persona sense llar planta el seu pre-
cari refugi, sinó la falta d’alternatives de lleure, la po-
bresa i la marginació. El problema és una societat
cada vegada més desigual i un espai públic amena-
çat per la privatització d’usos, i que és víctima, alhora,
d’una societat cada vegada més polaritzada i indi-
vidualista.

L’estigmatització de col·lectius pot semblar un
dany col·lateral, però en el fons és l’objectiu d’una
agenda política que situa l’espai públic com el lloc
a domesticar i securitzar. Un espai ple de perills i
riscos que cal fer asèptic a costa de qui sigui (nor-
malment a costa dels que menys es poden defensar).
Un espai que no ha de molestar. On tot ha d’estar
sota control.

L’experiència del PP a Badalona no és un cas ni
tan extrem ni tan superat com voldríem pensar. Ni
és, de fet, una experiència amb patent d’exclusivitat.
Alerta, per tant: al costat de bones idees (activitats
de lleure dirigides, programació cultural, zones de
jocs, disseny accessible…) veiem una creixent ten-

dència restrictiva en el disseny i gestió de l’espai pú-
blic… Per si de cas.

Hi ha problemes? És clar: vandalisme, insegu-
retat, problemes de convivència, incompatibilitat d’u-
sos… Però si de veritat els volem abordar, cal anar
a les raons estructurals i no tenir por de bancs i fonts,
que al capdavall poden esdevenir també oportunitats;
eines per a una estratègia de fer (i cosir) una ciutat
més inclusiva i justa.

Ara bé, hem de voler i saber sortir de la tempta-
ció de fiar-ho tot al que ja ve de fàbrica i que és el més
fàcil: la zona d’exercicis per a la gent gran, el parc per
a infants de 0-6 anys o el pipicà de torn. Tres ele-
ments que responen a les necessitats dels col·lecti-
us més fàcilment integrables. Es tracta d’obrir una
mica el focus, de ser valent i de posar-hi voluntat. Per-
què és possible sumar usos i opcions.

Cal, això sí, anar més enllà de la idea d’un ur-
banisme que ho dona tot per descomptat i que fun-
ciona d’esma. La plaça es dibuixa al despatx de l’ar-
quitecte, però només en part, perquè allà on es fa
viva no és al render, sinó que és a peu de carrer. I
aquí és on cal comptar amb tots els actors i donar-
los joc; incorporar-los amb complicitat en el disse-
ny i la discussió prèvia.

Tan important com assegurar una zona de jocs in-
fantils adequada i de qualitat hauria de ser el fet de
preveure activitats regulars amb els esplais i els grups
de joves de la zona perquè hi allarguin la presència
(o fins i tot perquè en gestionin algun sector). Tan
necessari com escollir bé les espècies vegetals per
plantar hauria de ser pensar en recorreguts segurs
i amigables per a tots els col·lectius i escoltar-ne les
necessitats i vivències. Tan convenient com pensar
en materials resistents i segurs hauria de ser con-
nectar amb la història i el patrimoni immaterial d’a-
quell barri on s’intervé. Tan important com tallar la
cinta per donar per inaugurada la nova plaça hauria
de ser preveure el seu manteniment futur, que ha d’a-
nar més enllà de la reposició de les peces trencades
i incloure també la dinamització o, si convé, la me-
diació. Perquè no només cal regar les plantes, sinó
aquelles activitats que enxarxen i fan trama cívica.

Omplir d’activitat places i parcs no pot ser mai un
problema. És, ben al contrari, una oportunitat de fer
comunitat. I això és, sobretot, fer ciutat.

Cal anar més enllà 
de la idea d’un urbanisme

que ho dona tot 
per descomptat i que
funciona d’esma. 
La plaça es dibuixa 

al despatx de l’arquitecte,
però només en part,

perquè allà on es fa viva
no és al ‘render’, 

sinó que és a peu de
carrer. I aquí és on cal
comptar amb tots els
actors i donar-los joc

“

“
per Oriol Lladó

Contra la problematització de l’espai públic
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Albiach fa costat a López, 
que tornarà a ser candidata

POLÍTICA4Candela López tor-
narà a ser la cap de llista de Mo-
vem En Comú Podem. Així ho va
anunciar de manera oficial el 16
d’octubre, en un acte a la plaça de
l’Església que va comptar amb la
presència de Jessica Albiach, lí-
der dels comuns al Parlament,
amb qui va parlar sobre la polí-
tica catalana i local. 

López també va estar acom-
panyada per alcaldes de la co-
marca dels comuns, com ara
Lluís Mijoler, del Prat, o Lídia
Muñoz, que va cedir a ERC la
vara de batlle a Sant Feliu, d’a-

cord amb un pacte amb els re-
publicans del 2019. 

A Castelldefels, però, la rela-
ció dels comuns i ERC és dife-
rent, ja que els republicans for-
men part d’un govern amb el
PSC d’on els de López van ser ex-
pulsats el 2020. “L’actual govern
del PSC i ERC no fa front als pro-
blemes que té a hores d’ara la
ciutat”, va dir López, que va la-
mentar la manca d’habitatge so-
cial i els problemes de transport. 

Per la seva banda, Albiach va
dir que López és “la millor alcal-
dessa possible de Castelldefels”.

En marxa l’estudi per fer
realitat el Metro del Delta

MOBILITAT4El Ministeri de
Transports, Mobilitat i Agenda
Urbana ha formalitzat el con-
tracte per elaborar l’estudi sobre
la connexió ferroviària entre
Castelldefels i Barcelona, el co-
negut com a Metro del Delta, que
ha de fer parada també a Gavà,
Viladecans, Sant Boi i Cornellà.

El contracte s’ha licitat per 1,3
milions d’euros i ara hi ha un pe-
ríode de 30 mesos per elaborar
l’estudi, que ha de definir i ana-
litzar les alternatives tècniques
per establir una nova línia fer-
roviària que podria tenir més

d’una desena d’estacions. En
paral·lel, l’estudi haurà d’ana-
litzar l’entrada de la nova línia de
Rodalies a la capital catalana,
que s’afegirà als dos túnels de la
xarxa que ja existeixen.

Amb tot, aquest projecte
s’emmarca en el Pla de Rodalies
2020-2030 i es treballa amb
l’objectiu de deixar l’obra en-
llestida en la pròxima dècada.
D’aquesta manera, es podrà do-
nar resposta a una reivindicació
històrica i  fer una millora en la
mobilitat que ha de contribuir a
reduir l’ús del vehicle privat.

Albiach i López durant l’acte de presentació. Foto: MECP

Successos | Detingut per intentar matar el seu pare
Els Mossos van detenir el passat 23 d’octubre un home per presumptament haver intentat matar el seu

pare. La víctima va ser auxiliada per agents de la Policia Local i del SEM, mentre que membres dels
ARRO de la policia catalana van detenir el suposat agressor, que s’havia atrinxerat al seu pis.

Castelldefels ha patit 57 inun-
dacions a l’últim segle. És una
dada que proporciona el grup
GAMA de la Universitat de Bar-
celona (UB) i que ha compartit
al seu Observatori d’Inunda-
cions, on es destaca que la ciutat
és el municipi metropolità que
més s’ha inundat entre els anys
1900 i 2020. Només és supera-
da per Barcelona, que amb 110
episodis d’aquest tipus lidera el
rànquing. Pel que fa a la comar-
ca, Gavà és el segon lloc on hi ha
hagut més riuades des del 1900
-amb 48 episodis-, seguit de
prop per Sant Boi -46-, el Prat -
42- i Viladecans -40-.

Aquesta predisposició a patir
inundacions té a veure amb la
morfologia del terreny, que és
zona deltaica. Segons un estudi
d’Antoni Carneros, geògraf de la
UB, sobre la inundabilitat al mu-
nicipi de Castelldefels, publicat a
la Revista Catalana de Geografia,
bona part de les àrees deltaiques
de la ciutat “són zones de risc” i,
per tant, potencialment inunda-
bles en cas que plogui de mane-
ra abundant. I, per acabar-ho
d’adobar, que la distància entre el
massís del Garraf, amb alçades
superiors als 400 metres, i la lí-
nia de costa sigui tan reduïda con-
verteix a Castelldefels en un ter-
ritori “particularment sensible” a
la baixada de rieres amb molt de
cabal, “i de forma molt sobtada”,
recorda Claudio Bracho, biòleg
ambiental i membre de la plata-
forma Salvem l’Olla del Rei. 

Per altra banda, les infraes-
tructures i les construccions hu-
manes no ajuden a reduir el
risc. L’estudi de Carneros, en
aquest sentit, apunta a l’auto-
pista del Garraf com una “bar-
rera física que agreuja el pro-
blema de la inundabilitat, ja que
tanca les escasses sortides al
mar que té l’aigua de forma na-
tural”. “I si a això li sumem que
el terreny deltaic de Castelldefels
està pràcticament urbanitzat del
tot, ja tenim l’escenari amb més
probabilitat d’inundacions que
afectin entorns habitats”, afegeix
Bracho, que recorda que el ci-
ment és impermeable i que, per
aquesta raó, “bona part de l’aigua
de pluja no és absorbida pel
sòl”. I què provoca això? Doncs
que el sistema de clavegueram
quedi saturat en cas de pluges
torrencials; fenòmens que, per
altra banda, cada cop seran més
sovintejats al Mediterrani causa
del canvi climàtic. 

D’aquesta manera, la ten-
dència natural a inundar-se del
terreny sobre el qual descansa
Castelldefels i la poca planifica-
ció urbana condemnen els barris

més propers al mar a patir ri-
uades cada cert temps.

Des del consistori recorden
que s’han portat a terme obres
per millorar les infraestructures
hidràuliques. De fet, el març de
l’any passat l’Agència Catalana
de l’Aigua (ACA) va compro-
metre’s a dedicar cinc milions a
construir una estació de bombeig
d’aigua de pluja al carrer Aragó,
el que ha de minimitzar les inun-
dacions a la ciutat. 

LA IMPORTÀNCIA DE L’OLLA
Per tot plegat, els ecologistes de-
fensen la preservació de l’Olla del
Rei com un element que ha d’a-
lleugerir els problemes d’inun-
dabilitat. Sobre aquesta qüestió,
l’Ajuntament ha presentat al·le-
gacions per “millorar” la pro-
posta de la Generalitat per am-
pliar l’àrea protegida al Delta, a
través de les zones ZEPA, on ha
estat inclosa l’Olla del Rei. Entre
altres, proposen ampliar les vo-
reres al seu voltant de 9 a 14 me-
tres, una decisió que Salvem l’O-
lla ja ha denunciat, ja que, segons
sostenen, destruiria flora i fauna
sensible de l’espai natural.

Inundació provocada pel temporal Glòria del 2020. Foto: Ajuntament

Francisco J. Rodríguez
CASTELLDEFELS

Castelldefels és el municipi
metropolità que més s’inunda

» Un estudi comptabilitza fins a 57 riuades en l’últim segle a la ciutat
» La xifra només és més alta a Barcelona i creixerà encara més
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Dos contenidors roses per 
fer visible el càncer de mama

SOLIDARITAT4Amb motiu del
Dia Internacional del Càncer
de Mama, Gavà ha instal·lat
dos contenidors de vidre de co-
lor rosa al passeig Maragall. La
iniciativa neix de la voluntat
d’impulsar el reciclatge de vidre
i promoure l’autoexploració per
poder detectar el càncer de
mama a temps. “En un dia com
avui cal conscienciar de la im-
portància de cuidar-nos”, va dir
l’alcaldessa, Gemma Badia, el
passat dia 19 d’octubre. 

A més, la dissenyadora Ágat-
ha Ruiz de la Prada ha disseny-

at un mini iglú especial amb el
lema de la Fundació Sandra
Ibarra, “Plens de vida”, que es
pot adquirir al web miniglu.es. 

La iniciativa ha estat impul-
sada per Ecovidrio, que trans-
formarà els envasos de vidre
que s’hi dipositin en una dona-
ció per a aquesta fundació, que
finança i impulsa campanyes
de recerca, sensibilització i pre-
venció del càncer de mama. 

Segons l’Ajuntament, el 2021
els gavanencs van reciclar 924
tones de vidre, uns 19,7 quilo-
grams per persona.

La igualtat de gènere centra
el GavàMón d’enguany

COOPERACIÓ4La divuitena
edició de la Mostra de Drets Hu-
mans de Gavà, el GavàMón, va
estar centrada en la igualtat de
gènere, un dels punts dels Ob-
jectius de Desenvolupament
Sostenible (ODS), a través del
qual es va voler conscienciar so-
bre la situació de les dones a pa-
ïsos on no es garanteixen els
seus drets. 

La mostra, que s’ha celebrat
entre els dies 20 i 23 d’octubre,
ha ofert taules rodones, com la
del dia 20 a la biblioteca Josep
Soler, que va abordar la realitat

de les dones a l’Afganistan i a la
qual van assistir la periodista
Txell Feixas, l’escriptora Nadia
Ghulam i la presidenta de l’ONG
gavanenca Un gest de calor,
Mònica Rodríguez.  

També s’han celebrat espec-
tacles i activitats artístiques tant
a l’Espai Maragall com al carrer.
Entre altres, s’han presentat ex-
posicions al carrer com #Elles-
També, d’Anna Surinyach, i una
altra de complementària sobre
les entitats de cooperació que hi
ha a la ciutat, i que servirà per
complementar la programació. 

Retiren 13 quilograms
d’escombraries de la platja

MEDI AMBIENT4L’ONG SEO
BirdLife, en aliança amb Ecoem-
bes i la col·laboració de personal
de la cooperativa farmacèutica
Fedefarma, van aconseguir re-
tirar 13 quilograms d’escom-
braries de la platja de Gavà. Ho
van fer en una jornada de prin-
cipis de l’octubre, que va durar
quatre hores. Posteriorment a la
recollida, la brossa es va classi-
ficar per tipologia per procedir
al seu reciclatge. 

La cooperativa explica que
l’esperit de la iniciativa té a veu-
re amb el seu compromís am-
biental per reduir l’impacte
humà en l’entorn natural. 

Per altra banda, tot i que
continuant amb les platges, l’À-
rea Metropolitana de Barcelona
(AMB) està desmuntant al llarg
d’aquest mes d’octubre l’equi-
pament i el mobiliari de les
platges urbanes per protegir-les
dels temporals.

Els dos contenidors i el mini iglú d’Ágatha Ruiz de la Prada. Foto: Ajuntament

Foto: Fedefarma

Solidaritat | El Club dels Reptes visita el Clínic de València
El Club dels Reptes, iniciativa del gavanenc Luca Rossi, ha plantejat una nova gesta per al 

dia 29, quan aniran en bicicleta des de Gavà fins al pavelló d’oncologia de l’Hospital Clínic de
València, on portaran regals per als infants ingressats. Serà una ruta en bici de 450 quilòmetres. 

URBANISME4El polèmic inter-
canvi de terrenys a la Sentiu en-
tre l’Ajuntament i un particular,
Maria Guinovart, va ser aprovat
definitivament al Ple de setem-
bre, en virtut de la majoria ab-
soluta del PSC. Aquest projecte
proposa l’intercanvi de solars
per poder canviar-ne els usos i
evitar construir a zones d’especial
rellevància natural. En concret,
es permuten unes parcel·les a to-
car de la riera dels Canyars per
una altra de titularitat pública,
ubicada a prop.

Ara bé, des de l’oposició van
apuntar en el seu dia que el con-
sistori hi sortiria perdent. “Sem-
bla fet a mida d’un particular”,
van criticar el maig en un co-
municat conjunt. De poc va ser-
vir, ja que el setembre l’intercanvi
va rebre el vistiplau definitiu.
ERC insisteix en la seva crítica i
hi veu “especulació”. 

Des del consistori, tanmateix,
defensen que aquesta permuta

permetrà preservar la riera, da-
vant l’amenaça que es pogués
construir en el solar més proper.
“Calia actuar per protegir el medi
ambient i alhora fer-ho compa-
tible amb l’ordenació urbanísti-
ca i els drets de qualsevol pro-
pietari”, assenyalen fonts muni-
cipals consultades per aquesta
publicació. Així mateix, desta-
quen que es reforçarà el corredor
de la riera i que l’operació comp-
ta amb el vistiplau de la Gene-

ralitat i de l’Agència Catalana de
l’Aigua (ACA), i amb els informes
ambientals pertinents.

En una conversa amb Línia
Mar, el portaveu republicà, Mi-
quel Roselló, demana a l’Ajun-
tament que demostri el seu in-
terès ambiental i que permeti
“que la riera arribi al mar sense
obstacles”. Ho diu en referència
al Pla de Ponent, que segons sos-
té afectarà la riera, a diferència
del que defensa el consistori.

Camí d’accés a un dels solars. Foto: Ajuntament

Gavà tira endavant el criticat
intercanvi de terrenys a la Sentiu

» L’Ajuntament canvia una parcel·la seva amb les d’un particular
» ERC qüestiona l’interès natural del consistori i hi veu “especulació”
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Lluïsa Moret
Alcaldessa de Sant Boi

“Tenim un compromís ferm de la
ministra per traslladar la caserna”

Lluïsa Moret rep Línia Mar al seu
despatx, on l’esperem mentre
torna de participar en unes jor-

nades d’infància i adolescència a
l’Hotel FrontAir. Amb l’alcaldessa de
Sant Boi (PSC) mantenim una con-
versa distesa i àgil, durant la qual
salta una última hora referent a una
de les grans obres de la comarca en-
callada des de fa dècades. Un mo-
ment històric que reblem fent-li
fotos a la mateixa taula on Primo de
Rivera va donar pas a la dictadura
dels anys 20. Un moble noble on,
per sort, ara se signen convenis i es
debat democràticament.

La situació  mundial és complexa
i s’acosta un hivern dur: guerra,
crisi energètica, inflació... Com
s’està preparant Sant Boi per
alleugerir el cop?
Intentant fer una transició energè-
tica per gaudir de les renovables i
ser cada vegada més autosufi-
cients. Lluitem contra el canvi cli-
màtic i estalviem diners de l’energia,
que hem de dedicar a altres coses.
Treballem perquè tot això afavo-
reixi directament la ciutadania.

Tot plegat té a veure amb el repte
climàtic. Recentment, al Baix Llo-
bregat hi ha hagut força debat
amb la proposta de la Generali-
tat per ampliar les zones protegi-
des al Delta. El projecte sembla
que no els ha agradat. Per què?
Per diferents motius. Aquestes de-
cisions tan importants s’han de fer
des de la col·laboració i la lleialtat
institucional. S’ha de treballar con-
juntament amb els municipis del
territori, i això és el que vam dema-
nar a la consellera Jordà. Reclamem
que es tinguin en compte tots els
municipis del Delta quan es defi-
neixin les zones ZEPA. I demanem
un equilibri necessari entre la pro-
tecció de l’entorn natural i la de-
fensa d’un element que singularitza
la zona: la pagesia.

Els pagesos, de fet, hi han presen-
tat al·legacions. Vostès també?
Treballem amb Gavà i Viladecans per
fer, més que al·legacions, propostes
consensuades amb els agents del
territori i que posarem sobre la taula
de la consellera.  

En paral·lel, Sant Boi, Gavà i Vila-
decans impulsen un hubagrícola
al Parc Agrari per fer-lo rendible.
Això entra en conflicte amb la
proposta del Govern, no?

No. Hi ha dos processos que no han
tingut l’oportunitat de compartir
posicions i mirades. No volem con-
frontacions; volem col·laboracions i
aliances, que és l’única manera d’a-
frontar els reptes que tenim. Des de
la lleialtat institucional. Perquè qual-
sevol proposta ha de comptar amb
la mirada i el consens del territori. 

De vegades, però, costa veure’ls
anant de bracet amb el Prat, que
té un posicionament diferent. Hi
influeix el color polític?
No. Tenim una trajectòria de posar
els interessos del territori per sobre
de tot. Sí que de vegades pot
haver-hi algun matís o discrepàn-
cia, vull creure que per interessos
locals. El Prat té una situació vincu-
lada amb la seva relació amb l’ae-
roport que el fa diferent. Però

sempre hem tingut respecte i vo-
luntat de treballar plegats. 

S’han reunit amb ells per parlar
del hub? I amb el Consorci?
Sí. Ens hem trobat amb el Consorci
i hem fet reunions bilaterals amb el
Prat. Hem viscut moments compli-
cats, amb decisions de certa im-
portància i amb mirades que
superaven l’àmbit local, però sem-
pre hi ha hagut la voluntat de tot-
hom per trobar punts en comú.

Passem a parlar estrictament de
Sant Boi. A la primavera van sig-
nar un acord amb el ministeri de
Defensa per traslladar la caserna,
una reivindicació històrica a la
ciutat. A l’abril es va anunciar que
en tres mesos s’elaboraria un es-
tudi de viabilitat econòmica de
l’operació. S’ha fet aquest estudi?
Sí, ja el tenim. El ministeri, per la
seva banda, està acabant d’elabo-
rar el pla funcional de la futura ca-
serna. Hem complert amb els
terminis. Ara toca veure com en-
caixen els dos documents. 

Quins són els plans de l’Ajunta-
ment per als terrenys que deixi
lliures la base militar?
És un entorn que cal recuperar, per-
què és el centre neuràlgic i urbà de

Sant Boi. És el gran projecte de
futur a mitjà i llarg termini de la ciu-
tat. No volem que sigui un barri
més, sinó un centre que reuneixi
totes les característiques vincula-
des amb els nous requisits de la
sostenibilitat i dels nous models ur-
banístics. Per tant, hem de fer-ho
bé, i això comporta el seu temps. 

Quant trigarà a fer-se realitat?
No els hi puc dir, perquè són pro-
cessos llargs i complexos. En el seu
moment, amb bona intenció, es
van anunciar expectatives que no
es van complir, i això genera frus-
tració. Sigui com sigui, tenim un
compromís ferm i explícit de la mi-
nistra de Defensa al respecte, i des
del nostre Ajuntament tenim un
equip exclusivament dedicat a
aquest tema. 

La caserna anirà a parar a Ser-
consa, tal com es va dir?
És una de les propostes. Però quan
tinguem la concreció de les necessi-
tats del ministeri, ja ho veurem. En el
seu moment es van plantejar tres
llocs diferents. Tots als afores del nucli
urbà. Però el de Serconsa sembla
que és el que reuneix les condicions. 

Un altre dels grans temes a la ciu-
tat és la connexió entre l’A-2 i la4

A. Nadeu / F.J. Rodríguez
Fotografia: Joanna Chichelnitzky

“Demanem un
equilibri entre 
la protecció de
l’entorn natural
i la pagesia”
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3C-32, que ha d’evitar les con-
gestions a la rotonda de la Pa-
rellada, al conegut Nus del
Llobregat. El govern de l’Estat
acaba d’anunciar la licitació de
les esperades obres. Com han
rebut la notícia?
Estem emocionats. És la vegada
que puc dir que és més real la con-
creció d’una gran infraestructura
per a Sant Boi i per al país. Que que-
dés aturada ha estat un perjudici
per a la nostra ciutat, perquè
col·lapsa les nostres entrades i sor-
tides des de fa dècades. Això vol dir
que la gent del Delta ja no haurà de
passar per la rotonda de la Pare-
llada per connectar amb la C-32. És
fantàstic. L’entorn de la rotonda de
la Parellada s’alliberarà de tot això i
passarà a ser una via urbana que
guanyarà Sant Boi. 

Parlant de mobilitat, l’últim any
ha estat marcat per les protestes
dels usuaris dels busos de la co-
marca. La flota és antiga i les in-
cidències, constants. Quan es
podrà solucionar el problema?
Hem patit moltes dificultats en el
procés de licitació del servei que
afecta Sant Boi, que ha estat un

munt de mesos aturat als tribunals.
La nova empresa adjudicatària és
Monbus. Hem exigit a l’AMB i a
Monbus la màxima qualitat d’un
servei bàsic per a la nostra ciutat.
Volem que l’empresa sigui recep-
tiva a les demandes dels treballa-
dors. Encara falta una nova injecció
d’una trentena de busos nous entre
finals d’any i principis del vinent.

Un últim apunt sobre trans-
port públic. Ara es començarà
a elaborar l’estudi tècnic del
Metro del Delta, que ha de
donar servei a Sant Boi. Les
connexions en transport pú-
blic són una de les assignatu-
res pendents de la ciutat?
Hem quedat al mig de dos hubsde
transport, com són Cornellà i el Prat.
Estem contents per l’estudi del
Metro del Delta, però mantenim
vives les nostres exigències. Aquesta
és una de les nostres prioritats es-
tratègiques.

Un altre dels grans debats a l’à-
rea metropolitana és el de l’am-

pliació o no de l’aeroport, un
projecte que podríem dir que
està en stand by. Vostè, que sem-
pre ha fet bandera de la protec-
ció del territori i de la lluita
contra el canvi climàtic, creu que
és un bon projecte, tal com el va
plantejar Aena?
Els projectes d’aquestes caracterís-
tiques necessiten consens. Alme-
nys un consens que representi la
majoria. I ha quedat clar que no es
pot fer un hub com aquest si no té
el suport, en aquest cas, del Govern
del país. El que vam dir nosaltres en
el seu moment és que es tingués
en compte el territori, i se’ns va
tenir en compte. Perquè el que
volem al territori és precisament un
equilibri entre el desenvolupament
econòmic i el respecte mediam-
biental i la transició ecològica. No
són coses incompatibles. Crec que
aquesta era la voluntat del pro-
jecte. Era un punt de partida que
segur que pretenia buscar el con-
sens. De fet, hi va haver un primer
acord entre el ministeri de Trans-
ports i el vicepresident de la Ge-
neralitat...

... Que ja no ho és.
Però hi va haver aquell primer
acord, que evidentment després
no va prosperar. Però aquella era la
voluntat. Qualsevol projecte d’a-
questa envergadura necessita con-
sensos. I és el que demanàvem des
del territori.

Potser la manera com es va plan-
tejar el debat, amb un projecte
de partida ja tan definit, no aju-
dava precisament a facilitar que
hi pogués haver un consens.
Bé, era un projecte que es va elabo-
rar, òbviament, des de l’organisme
competent, però des del primer
moment la voluntat era d’arribar a
acords, i per això hi va haver con-
verses i reunions entre la ministra
de Transports i l’aleshores vicepre-
sident de la Generalitat. Sempre hi
ha un projecte damunt la taula, i a
partir d’aquí sempre es pot arribar
a acords, intentant encaixar sensi-
bilitats. Aquesta era la voluntat que
hi havia des del ministeri, i així es va
entomar per part del representant
de la Generalitat en aquell moment,
el vicepresident Jordi Puigneró. Tot
el que va passar després és una altra
cosa. Hi van haver legítimes deriva-
des polítiques i d’interessos més
particulars que no van prioritzar l’in-
terès general.

La de l’aeroport no és l’única
qüestió important a nivell me-
tropolità. El mes de març, per ex-
emple, l’alcalde de la veïna
Cornellà i vicepresident executiu
de l’AMB, Antonio Balmón, va
anunciar que es vol impulsar un
sistema de seguretat metropo-

lità. Vostè creu que tenim un pro-
blema de seguretat actualment?
Hi ha una doble realitat. Per una
banda, tenim dades quantitatives i
objectives que ens diuen que les
ciutats metropolitanes, en general,
som ciutats segures. Tenim xifres
d’indicadors delictius que són de
les millors d’Europa. Per tant, som
ciutats segures. Però, per altra
banda, hi ha un element també im-
portant que és el de la percepció
de seguretat. Hi ha barris en els
quals la ciutadania, per diferents
circumstàncies, se sent insegura.
Però això moltes vegades està més
vinculat, ja no amb indicadors de-
lictius, sinó amb temes de convi-
vència i d’incivisme. Sigui com
sigui, cal desplegar polítiques que
generin seguretat a la ciutadania,

no només des de la perspectiva
objectiva dels indicadors delictius,
sinó també des de la subjectiva de
sentir-se segur. 

Acabem parlant de les eleccions
municipals del maig de l’any vi-
nent. Que vostè es tornarà a pre-
sentar a l’alcaldia ja ho donem
per fet. 
Aquesta és la voluntat, si així ho
volen els meus companys i com-
panyes de l’agrupació socialista de
Sant Boi. Tornar-me a presentar
com a candidata socialista.

Es veu amb força per reeditar la
majoria absoluta?
Sí. Sempre que estic en un lloc és
per estar-hi al 100%, totalment
compromesa. Si no, òbviament no
faria aquest pas. Em fa molta il·lusió
poder continuar governant la
meva ciutat, si així ho volen els
meus veïns i veïnes.

Pot garantir que complirà els
quatre anys de mandat a Sant
Boi, si revalida l’alcaldia? Li pre-
guntem perquè és evident que
vostè és un valor a l’alça dins del
socialisme català. Fins i tot el seu
nom va arribar a sonar com a
possible ministra quan el PSOE
va tornar a la Moncloa. Quin és el
sostre polític de Lluïsa Moret?
El que puc dir ara és que ‘jo, Sant
Boi’. Em presentaré a les eleccions
per governar el mandat sencer,
els quatre anys.<

“No es pot fer
l’ampliació de
l’aeroport si no
té el suport 
del Govern”

“Les xifres delictives de la metròpoli 
són de les millors d'Europa”

“És la vegada
que és més real
la concreció de
les obres d’enllaç
de l’A-2 i la C-32”

– Es tornarà a presentar 
a l’alcaldia?

– Aquesta és la meva voluntat,
si així ho volen els meus
companys de l’agrupació
socialista.

– Es veu amb força per reeditar
la majoria absoluta?

– Sí. Sempre que estic en un
lloc és per estar-hi al 100%.

– Pot garantir que complirà 
els quatre anys de mandat?

– Em presentaré a les eleccions
per governar el mandat sencer.
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El futur ja és aquí. El futur
que altres indrets del
planeta fa temps van co-
mençar a viure en forma

d’inundacions, incendis, tempe-
ratures extremes, sequeres o epi-
sodis de fam ja és a casa nostra. I
si fins fa poc no érem capaços d’in-
tuir-lo o fins i tot hi havia qui s’en-
testava a negar-lo, sembla que
ara s’ha fet evident. El darrer ha es-
tat l’estiu d’allò que l’ambientòleg
i doctor en Ciències del Mar Marc
Cerdà anomena “despertar de la
consciència climàtica”. 

Europa no és immune a la cri-
si provocada per l’escalfament
global i la població ho ha pogut
comprovar en la seva pròpia pell
després d’uns mesos de calor ex-
trema. Malgrat això, encara ens
costa imaginar com la nova etapa
climàtica ens afectarà en l’àmbit lo-
cal. Com es viurà en el dia a dia de
l’àrea metropolitana de Barcelona?
S’inundaran ciutats? L’aire serà ir-
respirable? Passarà com en altres
indrets del món en els quals la si-
tuació és del tot insostenible i su-
posa morts i inestabilitat social?

INUNDACIONS
Al Pacífic, el mar ja ha engolit qui-
lòmetres i quilòmetres de terra en
països com Indonèsia o les Illes Sa-
lomó. La lenta desaparició del gel
dels casquets polars i de Groen-
làndia fa que el nivell del mar aug-
menti i posi en perill les costes de
tot el món. La pregunta és òbvia:
com es traduirà això a l’àrea me-
tropolitana? Les investigacions
del Grup Intergovernamental so-
bre el Canvi Climàtic (IPCC) apun-
ten que el més probable, d’ara fins
a finals de segle, és que el nivell del
mar Mediterrani creixi entre 70 i
80 centímetres.

José Antonio Jiménez Quin-
tana és catedràtic a la Universitat
Politècnica de Barcelona (UPC) i
ha estudiat l’efecte que l’augment
del nivell del mar tindrà sobre tota
la costa catalana. “Ara mateix, les
platges ja estan retrocedint un
metre per any”, explica el docent.

Es podria pensar que els efec-
tes de l’escalfament global faran
desaparèixer pobles o barris sen-
cers de la costa, però no és així. “En
el cas metropolità, i a diferència del
Delta de l’Ebre, la pujada del ni-
vell del mar, en realitat, només farà
retrocedir les platges”, diu Jimé-
nez. Això que d’entrada podria
semblar un alleugeriment, però, en
realitat és preocupant. “El mar ac-
tua de barrera de protecció de l’en-
tramat urbà i, per tant, en cas de
tempestes en llocs on hi ha poca
platja, com el Masnou o la Barce-
loneta, els danys poden ser molt
grans”, afirma Jiménez per afegir
que “qualsevol tempesta menor
que el Glòria ens semblarà que és
similar perquè les destrosses seran
de la mateixa magnitud”.

Tal com explica Cerdà en línies
similars, en les pròximes dècades
“el fenomen de les precipitacions
puntuals molt intenses anirà aug-
mentant i la pujada del nivell del
mar farà créixer el risc de des-
trosses en edificis o transports
per llevantades i pluges”.

Malgrat això, no tota la res-
ponsabilitat és de l’augment del
nivell del mar. “Soc molt reticent
a parlar de canvi climàtic, perquè
em sembla una forma de res-
ponsabilitzar el clima de coses
que tenen a veure amb l’acció
humana”, considera Jiménez.
De fet, segons el seu parer, el que
passa a la costa metropolitana té
més relació amb totes les inter-
vencions urbanístiques que s’han
fet durant dècades al litoral que
no pas amb el nivell del mar.

“Per una banda, els rius s’han
modificat i ja no porten sedi-
ments per regenerar les platges
i, per l’altra, a l’àrea metropoli-
tana hem construït a primera lí-
nia de mar i hem eliminat les
platges que ens protegien”, ex-
plica el catedràtic de la UPC. Així,
l’augment del nivell del mar no-
més aprofundeix en una situació
que pot fer que, si no hi ha ac-
cions concretes per evitar-ho, la
vida humana a davant de la cos-
ta sigui molt difícil.

Però encara podria ser pitjor,
ja que la predicció de l’IPCC ens
parla de l’escenari més probable,
no del més extrem. En el cas que
el mar creixi dos metres com di-
uen els models matemàtics més
catastròfics, es podria inundar el
Delta del Llobregat i l’aeroport es-
taria en risc. “No podem saber
com serà, perquè parlem d’una
previsió”, diu Jiménez. De fet, les
recents fugues dels gasoductes
Nord Stream al mar Bàltic han su-
posat l’emissió de milers de tones

de metà a l’atmosfera, que han ac-
celerat l’escalfament global.

ALTES TEMPERATURES 
El passat mes de juliol, 180 per-
sones van morir a Catalunya a
conseqüència de l’onada de calor.
A tot l’Estat van ser quasi 2.200.
Tots els registres apunten que, tant
a Barcelona com a la seva rodalia,
el nombre d’onades de calor, és a
dir quan les temperatures superen
durant tres dies consecutius els 33
graus, augmentaran. En aquest

L’augment del nivell del mar farà que les tempestes produeixin més destrosses a les costes metropolitanes. Foto: Jordi Pujolar/ACN

El canvi climàtic és una realitat ineludible. Parlem amb experts de diferents
camps i ens preguntem com es viurà a la metròpoli aquesta situació que afecta
tot el món. Tindrem més inundacions per la pujada del nivell del mar? Quants

graus augmentarà la temperatura? Hi haurà més morts per contaminació? 

Una crisi climàtica 
a la metropolitana
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n L’Albert fa poc temps que ha pres
la determinació de marxar de Barce-
lona amb la seva parella. Feia temps
que la idea li rondava pel cap i, final-
ment, ha trobat una casa a la Garrot-
xa. Són molts els motius que l’han fet
decidir a deixar la ciutat on ha viscut
tota la seva vida, i entre aquests hi ha
la situació d’emergència climàtica de
la capital catalana. “Aposto per un
lloc on, si el món se'n va cap al col·lap-
se, pugui tenir algunes eines de su-
pervivència”, explica aquest jove ar-
quitecte i també escultor. “No vull ha-
ver de dependre de si hi ha menjar al

supermercat o de passar fred en fun-
ció de quan em tallaran el gas”, afe-
geix. Afirma que no és un hippie i que
no es vol “desenganxar del món”,
però assenyala que vol tenir “sobira-
nia”. Tenir llenya o tenir un hort. “En
una ciutat és impossible, per molts
horts urbans que hi hagi”, sentencia.

Com ell, cada vegada hi ha més
gent que marxa de la ciutat per estar
en contacte amb la natura. De fet,
des de la pandèmia, Barcelona ha
perdut habitants. Malgrat això, enca-
ra és una minoria la que pot perme-
tre’s el canvi per esquivar els incon-
venients de viure en una ciutat. De
fet, la crisi climàtica, com en tants al-
tres temes, té un fort biaix de classe i

de gènere. Així ho apunta Blanca Val-
divia, del col·lectiu d’investigació ur-
banística Punt 6, quan assenyala que
“la crisi climàtica té un impacte més
fort sobre la gent gran, la infància i
les dones, perquè són qui més temps
passa a l’espai públic” i, per tant, qui
més patirà les altes temperatures o
l’efecte de la contaminació.

D’altra banda, tal com afirma l’am-
bientòleg Marc Cerdà, les classes po-
pulars patiran més el canvi climàtic.
“Serà, sobretot, en les onades de ca-
lor, ja que els barris amb rendes més
baixes tenen menys capacitat d’adap-

tar els edificis”, diu. Segons l’AMB,
mentre que a Sant Adrià o a Badia els
immobles en un estat deficient són
més del 17%, a Tiana, Sant Cugat o
Sant Just ronden el 5%. Així, per com-
batre el fred o la calor extrema, les fa-
mílies de rendes baixes hauran d’uti-
litzar sistemes que gasten molta en-
ergia. “En un context en què augmen-
ta el preu dels subministraments, les
classes populars encara es veuran
més empobrides”, considera Cerdà.

Fet i fet, podria acabar-se creant
una classe benestant fora de les ciutats
i una de vulnerable que hi visqui. Com
si fos una pel·lícula distòpica on els rics
s’aïllen en ciutats residencials i els po-
bres viuen en presons de formigó.   

Anirà per classes

sentit, la pitjor part se l’endurà la
capital, ja que és la ciutat que pa-
teix més l’anomenat efecte illa de
calor. Ens referim a l’acumulació
de calor per la gran quantitat de
formigó que hi ha. Així, ara es pro-
dueix una onada de calor cada
quatre anys a Barcelona, però el
2100, en el pitjor dels escenaris
podrien ser entre quatre i cinc
anuals i en el millor, dues.

Des de l’Agència de Salut Pú-
blica de Barcelona (ASPB) apunten
que aquesta situació no es produ-
irà a tots els indrets de la ciutat de
la mateixa manera. Si actualment
als districtes de Sant Martí o de Ciu-
tat Vella les temperatures màximes
en tot un any se situen lleugera-
ment per sobre dels 38 graus, el
2100 podrien arribar a superar els
43 (escenari benevolent) o els 47,5
graus (escenari crític). Això no vol
dir que tots els barris es vegin
afectats de la mateixa manera pel
que fa a les morts per temperatu-
res elevades. En el cas més extrem,
la Dreta de l’Eixample, per cada
grau que augmenta la temperatu-
ra a l’estiu, el risc de mortalitat creix
un 11%, cosa que suposa al voltant
de 21 morts l’any a causa de tem-
peratures elevades. A la Vila de Grà-
cia seran 19 persones, a Vallvidre-
ra cap i a la Barceloneta, tot i ser de
les zones amb un augment de les

temperatures més gran, per l’efec-
te del mar les morts no seran tan-
tes. Segons l’ASPB, les defuncions
per onades de calor tenen a veure
amb diversos factors, com “el per-
centatge d’habitatges antics i que,
per tant, no aïllen bé de la calor, el
percentatge de treballadors ma-
nuals, és a dir la població amb me-
nys renda, i el nombre d’espais
verds que hi ha en un indret”.

Les males notícies no acaben
aquí pel que fa a l’augment de les
temperatures. “Les onades de ca-
lor, cada vegada més freqüents i
llargues, faran créixer les neces-
sitats futures d’aigua a l’espai pú-
blic”, afirmen des de l’Àrea Me-
tropolitana de Barcelona (AMB).
De fet, les pluges a la capital ca-
talana podrien minvar entre un 14
i un 26% el 2100. “Consumim
molta aigua del Ter Llobregat i po-
ques ciutats metropolitanes tenen
un pla per canviar aquesta dinà-
mica”, afirma Cerdà. “En un con-
text en què augmenta la sequera,
hauríem de ser molt més proac-
tius en la recaptació, reutilització
i depuració d’aigües”, afegeix.

Encara més contundent es
mostra Pep Puig, exdiputat de
Junts per Catalunya i cofundador
d’Ecotècnia i d’Ecoserveis. “Estem
abocats a una crisi de subminis-
traments tant d’aigua com d’ali-

“A finals de segle, 
la manca de platges 
farà que un temporal 
amb menor intensitat 
afecti les ciutats 
amb el mateix grau 
de destrosses 
que el Glòria”

ments”, afirma. L’àrea metropo-
litana és molt dependent dels ter-
ritoris no urbans de Catalunya, i
en un context d’emergència ge-
neralitzada es podria quedar aïlla-
da de la resta del territori.

Per acabar, les altes tempe-
ratures també podrien derivar cap
a un augment del risc d’incendis.
Des de fa anys els experts alerten
d’un nou fenomen que té els
Bombers catalans atemorits. Són
els anomenats megaincendis, que
es produeixen quan hi ha tem-
peratures de més de 30 graus,
vents superiors als 30 quilòmetres
per hora i humitat per sota del
30%. Tal com ha explicat en re-
iterades ocasions el cap de l’Àrea
del Grup de Recolzament d'Ac-
tuacions Forestals  (GRAF) dels
Bombers de la Generalitat, Marc
Castellnou, aquests focs podrien
fer que Collserola sencera cremés
en menys de vuit hores. Actual-
ment, l’AMB treballa en un pla
per minimitzar el risc d’incendis
al pulmó verd de la metròpoli.

CONTAMINACIÓ
L’última de les derivades metro-
politanes pel que fa al canvi cli-
màtic és el nombre de morts re-
lacionades amb la contaminació. 

Els estudis de l’ASPB calculen
que entre el 2018 i el 2019 es van

produir al voltant de 1.000 morts
a Barcelona relacionades amb la
contaminació. Aquesta xifra re-
presenta el 7% de les morts anu-
als a la ciutat. Des de l’Institut de
Salut Global de Barcelona (IS-
Global) afirmen que, en el marc
metropolità, la contaminació pro-
voca més de 3.700 morts anuals
que podrien arribar a les 4.000 si
no es compleixen les recomana-
cions de l’OMS pel que fa a la con-
taminació produïda, sobretot,
pels vehicles privats.

Amb tot, val a dir que des de
les administracions s’estan duent
a terme plans per evitar totes les
situacions de les quals hem parlat.
L’Ajuntament de Barcelona, per
exemple, treballa en el Pla Clima,
que contempla la creació d’espais
verds, la reducció del trànsit pri-
vat, la millora de l’eficiència dels
edificis o la generació d’energia als
terrats amb plaques solars. 

Tanmateix, són plans per
pal·liar els efectes del canvi climà-
tic. Com diu Jiménez, “ara ja es trac-
ta d’adaptar-se a una realitat més
que de combatre-la”. Perquè el fu-
tur ja és aquí. 

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre

El 2100, en el pitjor 
dels escenaris, 
les temperatures
màximes a l’estiu
podrien enfilar-se per
sobre dels 47,5 graus
en alguns barris 
de Barcelona

Els edificis en un estat més deficient els trobem 
als municipis més vulnerables de la metròpoli, 

i són els que pitjor poden combatre la crisi climàtica
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Queixes d’ERC per les obres 
a la biblioteca: “Per què ara?”

EQUIPAMENTS4El govern mu-
nicipal preveu que les obres a la
biblioteca municipal s’acabin
durant el primer semestre de l’a-
ny vinent. Això és el que va res-
pondre al Ple el tinent d’alcaldia
Richard Calle a la pregunta de
Bàrbara Lligadas, d’ERC, amb
relació a les obres de l’únic equi-
pament d’aquestes caracterís-
tiques que hi ha a la ciutat.
“L’estem remodelant en època
d’estudi, i temem que s’allargui
per als exàmens de Nadal. Per
què tanta urgència?”, es va pre-
guntar la líder republicana.

A més, Lligadas va recordar

que aquesta biblioteca és insufi-
cient per a Viladecans, que pel
seu volum hauria de tenir-ne
dues més. “Per què no tenim les
biblioteques que ens perto-
quen?”, va lamentar Lligadas. 

Per la seva banda, Calle va
respondre que les obres es fan ara
per aprofitar els fons europeus
postpandèmia i que tenen la fi-
nalitat d’arreglar la façana i mi-
llorar l’estalvi energètic. Mentre
duren les obres, el servei s’ha
traslladat a l’Institut Josep Mes-
tres i Busquets, un espai molt pe-
tit que no pot donar un bon ser-
vei a la ciutat, considera ERC.

Compartir energia per 
així estalviar 150 euros l’any

ENERGIA4Viladecans ha posat
en marxa les dues primeres co-
munitats energètiques. Aquesta
iniciativa consisteix a compartir
l’energia solar generada a les
teulades d’equipaments amb els
veïns dels voltants, que d’aques-
ta manera poden estalviar a la
factura elèctrica. En concret, al
voltant de 150 euros l’any, segons
detallen des de l’Ajuntament,
que informa que la iniciativa
s’ha implementat als entorns
dels edificis que ocupen l’escola
Enxaneta i l’Institut Josefina
Castellví, on hi ha instal·lades

plaques fotovoltaiques des de la
seva edificació, l’any 2014.

També està previst que el
consistori faci el mateix al Mer-
cat, on s’estan acabant d’ins-
tal·lar mòduls que, abans d’aca-
bar l’any, proveiran d’energia el
mercat, l’oficina d’atenció ciu-
tadana annexa i el consum d’u-
na desena de parades de l’equi-
pament. L’objectiu, en paral·lel,
és poder rebaixar al voltant d’un
30% el cost de la llum. 

L’Ajuntament ja ha anunciat
que vol fer el mateix a una vin-
tena d’equipaments municipals.

Viladecans vol potenciar 
la biodiversitat urbana 

SOSTENIBILITAT4Que des de
cada llar es puguin veure alme-
nys tres arbres; que els munici-
pis tinguin un 30%, com a mí-
nim, de massa arbòria o que el
veïnat compti amb una zona
verda a menys de 300 metres de
cada domicili. Aquesta és la
meta que s’ha marcat l’anome-
nada ‘Declaració de Viladecans
3-30-300’, que va ser impulsa-
da el 4 d’octubre durant l’11a as-
semblea de la Xarxa de Governs

Locals +Biodiversitat, la qual
va tenir lloc a Àtrium. 

“És un pas decidit perquè to-
tes les ciutats tinguem un mateix
objectiu compartit per ser més
verdes i tenir més biodiversitat”,
va expressar l’alcalde, Carles
Ruiz, que també és el president
de la xarxa de municipis des de
l’any 2020. Aquesta va ser crea-
da el 2017 en el marc de la Fe-
deració Espanyola de Municipis
i Províncies (FEMP).

La biblioteca es va inaugurar el 1999. Foto: Arxiu

Foto: AMB

Mobilitat | El Ple exigeix el traspàs de Rodalies
El Ple del setembre va aprovar una moció d’ERC per exigir al govern central el
traspàs del servei de Rodalies a la Generalitat i la millora de les freqüències de
pas. Hi van votar a favor tots els partits, excepte Ciutadans, que es va abstenir.

ECONOMIA4Viladecans i Sant
Boi són les dues ciutats d’Espa-
nya de més de 50.000 habi-
tants que presenten el nivell d’i-
gualtat de rendes  més elevat. En
concret, tenen un 27 de mitjana
en l’anomenat índex de Gini,
que és un indicador estadístic
que mesura la distribució de
rendes en un territori. Són dades
que surten de l’atles de distri-
bució de la renda de les llars per
a l’any 2020, publicat a principis
de mes per l’Institut Nacional
d’Estadística (INE). 

D’aquesta manera, com més
baixa és la dada, més equitatiu és
el repartiment dels ingressos.
De fet, Viladecans i Sant Boi es-
tan 3,6 punts per sobre de la mit-
jana de les grans ciutats catala-
nes. Per la seva banda, la ciutat
veïna del Prat, que liderava la
classificació estatal el 2015, les se-
gueix de molt a prop, amb un ín-
dex de Gini de 27,3.  En el top 10
també trobem municipis catalans

com Mollet o Rubí, mentre que
Madrid és, amb un índex de
38,1, el més desigual d’Espanya.

Les dades presentades per
l’INE a principis de mes també
assenyalen, però, que la zona
amb una renda mitjana anual per
persona més baixa de la ciutat és
la zona del Poblat Roca, que di-

vidit en diverses seccions comp-
ta amb rendes d’entre 9.911 i
11.837 euros. Per contra, la sec-
ció de la ciutat compresa entre el
parc de la Marina, la carretera de
la Vila i l’estació de Renfe, és a
dir, els entorns del Vilamarina,
presenta la renda per persona
més elevada, amb 17.498 euros. 

Una imatge del parc de negocis de Viladecans. Foto: Ajuntament

Viladecans i Sant Boi, líders en
igualtat d’ingressos a Espanya

» Els dos municipis encapçalen el rànquing, seguits de prop pel Prat
» La zona del poblat Roca té les rendes més baixes de la ciutat
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Primers passos per crear un
passeig entre el Prat i Sant Boi

MOBILITAT4El 2019 es va con-
vocar un concurs d’idees ano-
menat El futur de les infraes-
tructures viàries: nusos i cru-
ïlles, que tenia com a objectiu re-
collir propostes urbanístiques. El
juny de l’any passat es van triar
les propostes guanyadores, i ara
els seleccionats començaran a
treballar per fer-les viables.

És el cas de Robert de Paauw,
que va guanyar el concurs que
reflexionava sobre els entorns
del Delta del Llobregat i el nus de
la C-32 i l’A2, l’anomenat àmbit
Prat Nord-Porta Delta.

Tal com s’especifica en la
documentació de l’encàrrec, l’À-
rea Metropolitana de Barcelona
(AMB) destinarà 145.000 euros
a la nova redacció del projecte,
i de Paauw tindrà un any i nou
mesos per plasmar-lo.

Entre altres elements més
destacats, el projecte proposa la
creació d’un passeig metropoli-
tà que connecti el Prat i Sant Boi.
A més, de Paauw posa sobre la
taula que la Gran Via i la seva
connexió amb la C-31 siguin
“vies cíviques per a vianants i bi-
cicletes” i reduir el trànsit rodat.

El Prat congela impostos i
taxes i les tarifes de l’aigua

ECONOMIA4El Ple de l’octubre
va aprovar congelar els impostos
i taxes municipals per a l’any vi-
nent. Des de l’Ajuntament ar-
gumenten la decisió “per donar
suport a les llars i als comerços
locals en un context d’elevada in-
flació i d’encariment dels preus”.

Entre els impostos que es
congelen hi ha l’IBI (Impost
sobre Béns i Immobles), que es
mantindrà per a gran part dels
veïns, i continuarà sent més
elevat per a empreses amb im-
mobles de major valor cadastral,
i també al port i a l’aeroport. 

Per altra banda, l’empresa
municipal Aigües del Prat
(ASPA) va decidir fa poc conge-
lar les tarifes de subministra-
ment de l’aigua a la ciutat. L’ob-
jectiu és reduir l’impacte del
preu dels subministraments en-
ergètics a les llars pratenques.
D’aquesta manera, es mantindrà
el preu d’1,195 euros el metre cú-
bic, que és un 40% més baixa
que l’establerta per l’Àrea Me-
tropolitana de Barcelona (AMB),
als municipis on la gestió d’a-
quest servei va a càrrec d’Aigü-
es de Barcelona.

Llum verda a la residència per
a gent gran de l’Eixample Sud
BENESTAR4El Ple de l’octubre
va donar el vistiplau al projecte de
nova residència assistida i centre
de dia per a la gent gran que es
començarà a construir l’any vi-
nent a l’Eixample Sud, en concret
al carrer Jaume Casanovas. 

El centre tindrà capacitat
per acollir unes 130 persones en
la part residencial i 30 pel que fa
al centre de dia. Amb tot, l’e-
quipament tindrà una superfície
de 3.000 metres quadrats i cos-

tarà uns 15,5 milions d’euros. La
residència emprarà un model
d’atenció que posa les persones
al centre i que afavoreix la in-
dependència de cadascun d’ells.

Sense anar més lluny, el nom
del projecte, Una habitació prò-
pia, ja al·ludeix a la idea de fo-
mentar l’autonomia de la gent
gran. Ha estat elaborat per l’es-
tudi Coll-Leclerc Arquitectos i se-
guirà criteris de sostenibilitat i
eficiència energètica.

Imatge virtual del futur passeig. Foto: Robert de Paauw

Foto: Coll-Leclerc

Gastronomia | Torna el QuintoTapa amb un tribut al Pota Blava
El pollastre Pota Blava torna a ser el protagonista del QuintoTapa del Prat, que està celebrant la

seva quinzena edició fins al 30 d’octubre. Hi participen un total de 24 bars i restaurants, que
formaran una ruta gastronòmica amb tapes a 3,5 i 4 euros, depenent i és de la casa o no.

TRIBUNALS4El Jutjat d’Ins-
trucció número 2 del Prat ha ci-
tat a declarar com a investigada
la segona tinent d’alcaldia de la
ciutat, Alba Bou, per un pre-
sumpte delicte de prevaricació i
tràfic d’influències, segons va
publicar El Mundo i ha confir-
mat aquesta publicació.

Bou, d’El Prat en Comú, ha
estat denunciada per un veí del
carrer Enric Morera que l’acusa
de no haver aturat la construc-
ció d’un edifici on s’haurien
constatat diverses errades es-
tructurals quan era regidora
d’Urbanisme el passat mandat.
També l’acusa d’un possible
frau en la concessió de la lli-
cència. Els veïns van advertir
que la finca superava l’altura
màxima permesa, que les seves
finestres no es podien obrir o
que no s’adequava a la legislació
antiincendis, entre altres. 

Segons apunta el rotatiu, a
més, els veïns van constatar

que Bou té un vincle familiar
amb la constructora.

“TOTAL CONFIANÇA”
Per la seva banda, fonts muni-
cipals destaquen que el consis-
tori mostra “total confiança”
vers la tramitació de les obres,

les quals es van corregir després
de les queixes persistents dels
veïns. Així mateix, les mateixes
fonts confien que la declaració
de Bou “permetrà explicar que
així va ser”. Amb tot, la tinent
d’alcaldia està citada a declarar
el 3 de novembre.

L’edifici de la discòrdia, que ha estat denunciat pels veïns. Foto: Google Maps

Citen a declarar una tinent
d’alcaldia per unes obres

» Investiguen Bou per presumpta prevaricació i tràfic d’influències
» L’Ajuntament mostra “total confiança” en l’actuació de l’edil
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Tauletes per combatre 
la soledat de la gent gran

BENESTAR4Deu persones ma-
jors de 65 anys del barri de
Camps Blancs han rebut unes
tauletes en el marc d’un projec-
te per millorar la seva qualitat de
vida i combatre la solitud no de-
sitjada. Sota el nom de ‘No des-
connectis’, l’Ajuntament pretén
posar en marxa una sèrie d’ac-
cions amb l’objectiu de millorar
el benestar de la gent gran i fer-
los un acompanyament per evi-
tar situacions d’exclusió social.

Una de les línies del projec-
te, que compta amb la col·labo-
ració del CAP, entitats i comer-

ços del barri, és la que té a veu-
re amb les noves tecnologies. El
dia 10 d’octubre, la mateixa al-
caldessa, Lluïsa Moret, va lliu-
rar els dispositius tàctils als
participants en la prova pilot, a
través dels quals podran apren-
dre a fer servir els dispositius di-
gitals i reforçar els vincles amb
el seu entorn.

Per la seva banda, els co-
merços que hi participen podran
rebre les comandes que els avis
els enviïn a través de la tauleta,
per preparar-les i lliurar-les a
una hora concertada.

El futur dels joves en un
escenari de crisi, a debat

SALUT4L’escenari postpandè-
mic mundial, amb una guerra
que ha comportat un agreuja-
ment de la crisi econòmica pro-
vocada pel virus, amenaça el
futur dels joves. Sobre aquesta
qüestió es va parlar el passat dia
17 d’octubre a l’hotel FrontAir, en
el marc de la ‘Jornada d’Ado-
lescència i Joventut: Després
de la pandèmia, què?’, organit-
zada per l’Ajuntament, amb la
col·laboració de la Diputació. 

La trobada va ser inaugura-
da per l’alcaldessa, Lluïsa Moret,
que va posar en el centre les po-

lítiques que garanteixin els drets
i les necessitats dels joves. “Tam-
bé és necessari incorporar la
mirada d’adolescents i joves a la
globalitat de les polítiques pú-
bliques”, va afegir. 

La jornada va comptar amb
la presència d’experts interdis-
ciplinaris com David Bueno, di-
rector de la Càtedra de Neuroe-
ducació de la Universitat de
Barcelona (UB), o Xavier Mar-
tínez Celorrio, doctor en Socio-
logia. També hi van participar els
ajuntaments de Tenerife i Vitò-
ria-Gasteiz, entre altres.

ERC presenta Jaume Sans
com a candidat a l’alcaldia

POLÍTICA4Jaume Sans, que va
ser elegit el febrer com a cap de
llista d’ERC per a les eleccions
municipals del maig de l’any vi-
nent, va ser presentat el dia 21 de
setembre als jardins de Can Julià.
A l’acte hi va assistir el president
de la formació, Oriol Junqueras. 

Sans va rebre el suport de
membres d’ERC de tota la co-
marca, i entoma el repte de li-
derar una formació que té ex-
pectatives de créixer a la ciutat. 

D’aquesta manera, Sans re-
lleva Miquel Salip com a cap de
llista dels republicans després
que aquest anunciés fa un any
que no es presentaria a la re-
elecció per motius personals.
“Sant Boi té per davant un temps
de grans transformacions, i Es-
querra hi hem de ser amb força
per ser determinants en el camí
que prenguin aquestes transfor-
macions”, va expressar Sans el fe-
brer, quan va ser elegit candidat. 

Acte d’entrega dels dispositius digitals. Foto: Ajuntament

Foto: ERC

Alimentació | La Fundació Gasol s’alia amb el COE
La Fundació Gasol i el Comitè Olímpic Espanyol (COE) han signat un

conveni per promoure els hàbits de vida saludables entre els més petits
per prevenir l’obesitat infantil. Ho faran a través dels valors olímpics.

Comença la fi del malson. El
Consell de Ministres ha aprovat
la licitació de les esperades ob-
res de connexió entre la C-32 i
l’A-2 a Sant Boi, una infraes-
tructura que evitarà el pas per la
congestionada rotonda de la Pa-
rellada i millorarà el trànsit en
aquest punt d’entrada al Delta.
Així ho va confirmar l’alcaldes-
sa, Lluïsa Moret, durant una
entrevista amb Línia Marque es
publica en aquesta edició [pà-
gines 12 i 13] . 

L’endemà, dia 18 d’octubre,
en el marc de la primera Fira Lo-
gística 4.0 de Sant Boi, la minis-
tra de Transports, Raquel Sánc-
hez, va fer l’anunci oficial que cor-
roborava la informació avança-
da el dia anterior per aquesta pu-
blicació. En aquest sentit, Sánc-

hez va detallar que el nou tram de
connexió, la B-25, que serà de
2,26 quilòmetres, té un pressu-
post de 63 milions d’euros. 

Per la seva banda, Moret ce-
lebra la notícia després de dèca-
des patint col·lapses a l’endimo-
niada rotonda de la Parellada,
fruit del retard de dècades d’una
infraestructura pensada en l’è-
poca dels Jocs Olímpics. “És la
vegada que puc dir que és més

real la concreció d’aquesta gran
infraestructura per a Sant Boi i
també per al país”, assenyala
l’alcaldessa. 

Ara les obres entren en fase
de concurs públic, i des del con-
sistori calculen que es podran ad-
judicar a una empresa a princi-
pis de l’any vinent. Pel que fa al
temps d’execució de les obres,
l’Ajuntament calcula que duraran
un any i mig aproximadament.

La rotonda de la Parellada és un punt constantment congestionat. Foto: Arxiu

Aproven la licitació de les obres
de connexió de l’A-2 i la C-32

» La ministra Sánchez confirma la notícia que va avançar Línia Mar
» Moret: “És una gran infraestructura per a Sant Boi i per al país”

A. Nadeu/ F. J. Rodríguez
SANT BOI
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Futbol | L’AE Prat visita el CD Teruel
El conjunt de Pedro Dólera visitarà el pròxim diumenge 30 d’octubre el CD Teruel, 

en partit corresponent a la novena jornada del grup 3 de Segona RFEF. L’AE Prat hi
arribarà després de la victòria per 2-1 contra l’RCD Espanyol del passat diumenge dia 23. 

"No sempre soc alegria i diversió,
també tinc els meus problemes,
però, en general, faig moltes
bromes i em ric de mi mateixa.
Vull que qui m'envolta estigui bé.
Segur que ho he heretat de la Do-
lores, ma mare", es retrata Sonia
Pascual (Barcelona, 1983) ju-
gadora, capitana i presidenta
del Vilabàsquet Viladecans.

Pascual té un carisma espe-
cial i seria una gran monologu-
ista. El seu humor és "sa, alegre
i motivador". "Si veig que les me-
ves bromes fan gràcia, conti-
nuo. Si no és així, callo. Es trac-
ta d'anar a treballar passant-
t'ho bé i sense deixar de donar el
màxim de tu", defensa abans
d'ensenyar-me al seu mòbil els
adhesius de WhatsApp que li fa
Mar Ribera: "Es riuen de mi!
Mira quina cara tinc aquí!".

Petita de sis germans, prac-
ticava tots els esports que hi
havia a l'Escola Jacme March, de
Gavà. "Em vaig aficionar al bàs-
quet perquè l'equip del col·legi
de ma germana Montse em por-
tava a jugar amb elles encara que
tingués quatre anys menys. Jo
era un bitxo que volia copiar la
Montse", confessa. 

Quan va acabar 7è d'EGB
(l'actual 1r d'ESO), Pascual va fit-
xar per la UE Sant Gabriel Vila-
decans, on va estar a preinfantil
i infantil, quan es va operar els
dos genolls. "En total he passat
pel quiròfan tres cops, dos pel ge-
noll esquerre i un pel dret, i per
condropatia rotuliana, desgast

de cartílags i ròtules bipartites.
Un desastre!", amplia. 

És una mina d'anècdotes i el
seu fitxatge pel Vilabàsquet Vi-
ladecans el 1998, quan es va
fundar, va ser molt curiós. L'en-
trevistada era cadet de primer
any. "Desconec com va anar,
però el club volia fitxar algunes
de les meves amigues i es veu
que una d'elles, l'Ana, va dir
que m'havien d'agafar a mi tam-
bé", recorda. "Sempre li comen-
to al Chacón. Estava operada i
feia més d'un any que estava atu-
rada...", afegeix, divertida. 

FRANCISCO CHACÓN
Francisco Chacón, ara regidor
delegat d'Innovació Esportiva i
regidor del Districte III, és una de
les persones de qui més ha après
i a qui va rellevar a la presidèn-
cia del club quan ell va decidir de-
dicar-se a la política. "Com que
les seves responsabilitats no eren
compatibles, vaig intentar con-
tinuar el seu llegat. La història del
club és ell, ell el va fundar i hi ha
dedicat moltíssimes hores", re-
ivindica. Pel camí del seu 25è ani-
versari, el Vilabàsquet Vilade-
cans, que va començar amb 4
equips, en té ja 26 i l'escola. 

El bàsquet és la manera de viu-
re d'aquesta presidenta totterre-
ny que ajuda en les petites i grans
coses. "El secret és que t'agradi el
que fas i dedicar-li temps i ganes,
i comptar amb un equipàs de
treball, com la Maribel [Salvadó],
la secretària; en Raúl [Pulido], el
director tècnic; la Sonia Galán, la
coordinadora...", exposa. 

Mentre que al carrer és poc
observadora, a la pista ho veu i ho
observa tot. "Vaig tenir la sort de

començar a jugar a Lliga Feme-
nina 2 amb 18 anys i he après
moltes coses. Volia ser una bona
jugadora, i vaig treballar molt la
meva mà esquerra, per exemple",
recorda Pascual.

La seva primera temporada
amb les grans només va jugar
menys minuts que la incombus-
tible Ana María Moreno: "Vam
passar de competir a Segona
Nacional a fer-ho a una nova
competició, la Lliga Femenina 2,
i per tota Espanya. Vam guany-
ar només tres partits i el curs se-
güent ja vam ser terceres. Ah, en
aquell moment jo feia esprints,
robava pilotes... Sembla menti-
da, eh! On va quedar allò?", ex-
plica, entre riures, Pascual, que

ha disputat més de 1000 partits
amb el club del seu cor. 

Tot i ser una malabarista del
temps, aquest curs ha hagut de
triar entre entrenar un equip o
jugar. Ja no podia encaixar els
dos papers i compaginar-los amb
la presidència, la docència i la fa-
mília. "Encara no sé per què, però
he decidit continuar jugant! És
broma! Volia fer un anyet més
amb l'equip, a veure si aconse-
guim alguna cosa. Som un grup
emocionalment fort. El marcador
no ens condiciona", descriu.

Troba molt a faltar entrenar
i formar nens i nenes a la pista.
És tutora de 1r de Primària a l'Es-
cola Goar, de Viladecans: "Els he
d'ensenyar a llegir i el primer

repte és que els agradin les lle-
tres". També és professora d'E-
ducació Física al cicle inicial, i
treballa, sobretot, la psicomo-
tricitat, els circuits d'habilitat i
agilitat. "El que més m'omple és
veure el somriure d'un nen o una
nena. Quina felicitat transmeten!
Sempre els dic que copiïn el mi-
llor de les persones", explica.

DUES RENÚNCIES
Mai ha tingut la temptació d'a-
comiadar-se del Vilabàsquet Vi-
ladecans. Ni tan sols quan el
club va patir dues renúncies de
categoria. La primera, el curs
2009-2010, quan van perdre els
dos patrocinadors, constructores,
i van decidir baixar a Copa Ca-
talunya per no hipotecar el futur.
Van marxar força jugadores. L'e-
quip havia jugat a Badajoz la que,
de moment, és la seva última fase
d'ascens a Lliga Femenina.

El grup es va reconstruir
amb esportistes del planter i a
Copa "també vam estar bé". "El
pitjor canvi va ser de Copa a Pri-
mera Catalana, la temporada
2015-2016. En aquest cas, mol-
tes jugadores es van jubilar.
Vam fer un nou equip i vam pu-
jar justetes", recorda. 

"Em preguntes per moments
especials i se me n'acumulen
tants que em bloquejo... Avui [pel
passat 8 d'octubre] ha estat ge-
nial guanyar el Basket Almeda,
va ser increïble sumar la segona
Lliga Catalana del club al se-
tembre, i també la primera, amb
19 anyets...", confessa, emocio-
nada, Pascual. Encara hi ha
temps per més anècdotes i bro-
mes. Mai havia rigut tant amb
una entrevistada.

Toni Delgado
VILADECANS

Sonia Pascual és fidelitat
» La capitana del primer equip i presidenta del Vilabàsquet Viladecans és al club des que es va fundar

» “El secret és que t'agradi el que fas i dedicar-hi temps i ganes, i tenir un equipàs de treball”, diu

Sonia Pascual amb Vileta, la mascota del club. Foto: Toni Delgado
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Sant Llis, octubre del 2018. Després de
quatre hores de pluja intensa, un torrent
es desborda, inunda un petit poble de
Mallorca i causa onze morts, diversos fe-
rits i molts danys materials. Ben aviat es
desencadena una onada de reaccions:
una explosió de solidaritat i una cober-
tura mediàtica que planteja dubtes.

Al Teatre Nacional de Catalunya (TNC).

Teatre

Zona inundable
Marta Barceló

21 d’octubre: aquesta és la data d’estre-
na del disc “més positiu, rítmic i de bon
rotllo” que ha fet mai Pau Vallvé, segons
ell mateix explica al seu web. Sota el cu-
riós títol :), Vallvé assegura que el nou àl-
bum “posa les cures a davant de tot”. El
cantautor recorda que, com sempre, es
tracta d’un disc “autogestionat, autoedi-
tat i sense finançament de cap empresa”.

Música

En Ramón i la Céline, una jove parella, es
troben a la sala parisenca Bataclan la fa-
tídica nit del 13 de novembre de 2015.
Durant l’atemptat terrorista, tots dos
aconsegueixen refugiar-se als camerinos,
però en sortir d’allà mai tornaran a ser els
mateixos. Es tracta d’una adaptació del
llibre Paz, amor y Death metal de Ramón
González, supervivent de l’atac a París.

Pelis i sèries

Un año, una noche
Isaki Lacuesta

:)
Pau Vallvé

El món del còmic
El CaixaForum de Barcelona acull, des del passat 29 de se-

tembre i fins al 15 de gener, l’exposició Còmic. Somnis i
història, que proposa un recorregut pel món del còmic

“com a eina de pensament i com a mitjà capaç d’interca-
lar el tall de discontinuïtat en les lògiques de les històries”.

La mostra repassa els millors còmics de la història, tant
d’autors internacionals (per exemple, George Herriman,
Milton Caniff o Moebius) com de casa nostra, i aprofun-
deix en el procés de creació d’aquestes obres, des de la

conceptualització i el dibuix fins a la impressió final.

Ara fa poc més d’un any, el món embogia amb
un dels fenòmens més grans de la història de

Netflix: El joc del calamar. La sèrie sud-coreana
va aconseguir enganxar a la pantalla milions de
persones d’arreu del món i el seu protagonista,

Lee Jung-jae (Seül, 1972), es va convertir en tota
una estrella internacional. Els projectes, per

tant, no han deixat de picar la seva porta i
aquest any ha dirigit i protagonitzat la pel·lícula
Hunt, presentada al Festival de Canes i projecta-

da aquests dies al Festival de Sitges. Per des-
comptat, en la seva visita a Catalunya l’actor ha

estat entrevistat per molts mitjans, però un dels
moments més destacats ha estat la classe per

aprendre a fer pa amb tomàquet que ha rebut
de part de dues joves locutores d’iCat. El vídeo

d’aquest moment, en què Lee Jung-jae desple-
ga la seva simpatia, s’ha fet viral a TikTok.

L E E  J U N G - J A EQUI ÉS?
ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

Protagonitzar la sèrie ‘El joc del calamar’
És un dels èxits més grans de Netflix dels últims anys

Famosos

Aprendre a fer pa amb tomàquet
Aprofitant la seva visita a Catalunya pel Festival de Sitges

Cau molt bé
A més del seu talent, el públic valora molt la seva simpatia

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Almudena Grandes va morir el novem-
bre de 202 sense haver pogut acabar la
seva última novel·la, Todo va a mejorar,
però va deixar unes indicacions al seu
marit, el poeta Luis García Montero,
perquè l’acabés. I així ha estat: aquest oc-
tubre ha vist la llum la darrera obra de
Grandes, un llibre escrit durant la pan-
dèmia que planteja un futur distòpic.

Llibres

Todo va a mejorar
Almudena Grandes

|A Plague Tale
Una aventura difícil en un món sorprenent i sense pietat, ple de forces
sobrenaturals. A Plague Tale: Requiem, per a PC, PS 5 i Xbox Series X/S. 
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

VIDA SANA

La prevenció de la covid marca el camí a seguir: 
com més higiene, menys probabilitats de contagiar-se 

EDUCACIÓ

HIGIENE

CONTRASTOS

E S T I L S  D E  V I D A

i SALUT

Amb l’arribada de la tardor i, sobretot, amb els canvis brus-
cos de temperatura, hem de donar per començada la
temporada oficial de refredats. Aquesta malaltia és la més

comuna arreu del món, amb una mitjana de dos a cinc episodis
per adult al llarg de l’any. L’associem al fred, però la causa princi-
pal és la presència al nostre organisme d’algun dels més de 200
virus que es passegen tranquil·lament per la ciutat. 

Els més freqüents són els rinovirus i els coronavirus. Com
que n’hi ha tants i de tan diferents, sempre n’hi ha un per al qual
no tenim defenses. Aquest és el que ens infecta i ens causa els
símptomes habituals. El clima hi contribueix, d’alguna manera,
perquè facilita la vida dels virus. La humitat relativa de l’aire és
més baixa i sobreviuen millor. Alhora, la sequedat de l’ambient
fa que se’ns ressequi la mucosa de les vies respiratòries, cosa
que també afavoreix la seva acció. 

És evident que no hi ha una cura per a cadascun dels múlti-
ples refredats, però sí que es poden prevenir amb un percentat-
ge alt d’efectivitat. Si és un virus comú i lleu, podem arribar a in-
terceptar-lo amb uns bons hàbits d’higiene i prevenció.    

Es poden evitar els refredats?

Una alimentació rica en fruites i verdures 
i l’exercici físic enforteixen el sistema immunitari

Les claus

Està demostrat que educar els infants i els adults 
en els hàbits d’higiene i prevenció funciona 

Per evitar els canvis bruscos cal vestir-se d’acord amb 
el temps que fa i portar sempre una jaqueta
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